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دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور 
در حاشــیه بازدید و دیدار با فعالان هنر 
اصفهان و انجمن برند مینا آرت عشــق و 
آشتی و صلح و دوستی، با اشاره به اینکه 
اســتان اصفهان ظرفیت های بسیاری در 
زمینه مد و لباس دارد گفت: برای تحقق 
بخشیدن و بالفعل شــدن این ظرفیت ها 
برنامه های خوبی برای اصفهــان داریم. 
سیده مرضیه شــفاپور افزود: در اصفهان 
مردم هر دو ماه یکبار مد عوض می کردند 
و مد و فشــن در اصفهان دارای پیشینه 
تاریخی محکمی اســت. وی بــا تاکید بر 
اینکه اصفهان پیشینه تاریخی محکمی 
در صنعت نســاجی کشور داشــته و باید 
یک موزه در این حــوزه ایجاد کرد، افزود: 
اصفهان در زمینه نساجی توفیقات بسیاری 
داشــته و باید افتخارات خود را به نمایش 
بگذارد و اصفهان دارای موزه ادوار پوشاک 
باشد و اطلاعاتی از دوران نخست که بشر 
لباس تهیه کرده را جمع آوری کرده و در 
قالب موزه ارائه دهد. اصفهان ظرفیت های 
متعددی در نساجی و پوشاک دارد که باید 
از این ظرفیت بهره لازم را برد. وی با اعلام 
اینکه طبق قانون مجلس شورای اسلامی 
موضوع مد و لباس را به وزارت فرهنگ و 
ارشاد واگذار کرده است، زیرا معتقدند که 
لباس فرهنگ یک ملت قلمداد می شود و 
نشان دهنده هویت ملی یک کشور است، 
اظهار داشت: متاسفانه هویت در پوشاک 
به نحوی به ســمت نابودی پیش می رود، 
اما ما به دنبال این هستیم که از این اتفاق 
جلوگیری کنیم. دبیر کارگروه ساماندهی 
مد و لباس کشور ادامه داد: با وجود اینکه 
کارگروه مد و لباس حدود 13 سال است 
که تشکیل شده و از لحاظ ساختاری این 
کارگروه پیشــینه خیلی قوی ندارد، اما 
فعالیت های بسیار خوبی در کارگروه مد و 
لباس کشور شکل گرفته و در این 13 سال 
توانسته به اقشار جامعه بفهماند که در کنار 
لباس، فرهنگی به عنوان مد وجود دارد و 
باید مورد توجه قرار بگیرد و این موضوع در 

حال پیگیری است.
 نسل جوان سلایق متفاوتی 

دارند
شــفاپور پیرامون اینکه جامعه به سمت 

تکنولوژی هــای جدید در حرکت اســت 
و نســل جوان ســلایق متفاوتی دارند و 
لباس های نسل قبل برای آن ها جذابیتی 
ندارد، گفت: باید ســنت را بــا مدرنیته 
مخلــوط کنیم تا بــه یک طــرح خوب 
و جوان پسند برســیم و آن ها را به سوی 

فرهنگ پوشاک خود سوق دهیم.
دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور 
ادامه داد: کشــور ما به لحــاظ فرهنگی 
پوشاک، بسیار غنی است و جزو نخستین 
کشورهایی هستیم که در صنعت پوشاک 
از جهات رنگ، مد و پوشــش حرف های 

بسیاری برای گفتن داشته است.
شفاپور با بیان اینکه طبق قوانین تعریف 
شده کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور 
به ســمت ســاماندهی طرح های الگو و 
طراحی پوشاک ایرانی اسلامی رفته است، 
تصریح کرد: یکی از رویکردهای کارگروه 
مد و لباس این اســت که بــه لباس اقوام 
توجه کرده و به دنبــال ایجاد موزه لباس 
اقوام در تهران هستیم که اگر مردم کشور 
یا سفیران کشورهای دیگر از موزه دیدن 
کردند به هویت لبــاس ایرانی پی ببرند و 
آیندگان لباس اقوام گذشته را حفظ کنند. 
دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور 
ادامه داد: حدود 9 سال است که جشنواره 
بین المللی مد و لباس فجر را برگزار کردیم، 
اما در سه دوره اخیر به مفهوم لباس توجه 
ویژه داشته ایم و تفکر سازمان بخش را در 

استان ها پیگیری می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه بر حسب ظرفیت های 

موجود در اصفهان، امســال این شــهر را 
برای برگزاری جشنواره بین المللی لباس 
مفهومی در نظــر گرفته ایم، تصریح کرد: 
اصفهان مهد نساجی کشــور است و باید 
لباسی در شأن و شخصیت ایرانی و با توجه 
به رسالتی که فرهنگ و ارشاد، قانون گذاری 

و حاکمیت دارد تولید و به بازار ارائه داد.
شفاپور ادامه داد: اگر اصفهان پذیرای نقش 
بین المللی دهمین جشنواره باشد، بی شک 
دستاوردهای خوبی به همراه خواهد داشت 
و از مهم ترین این دستاوردها اینکه اصفهان 
محبوبیت خود را افزایــش خواهد داد و 
اصفهان مهد معاملات پوشاک خواهد شد.

وی اضافه کرد: ایتالیا که مهد مد دنیاست 
خواهان ســوزن دوزی های ایرانی اســت 
و تمام اســتان ها این قابلیت را دارند که 
سفارش کار گرفته و آماده و ارسال کنند 
و قطعاً زمانی که اصفهان میزبان جشنواره 
باشــد پایگاه دریافت تقاضــا و صادرات 

خواهد بود و ارزآوری بسیاری دارد.
 باید به سوی مد پایدار برویم

دبیــر کارگروه ســاماندهی مد و 
لباس کشور تصریح کرد: بهمن ماه امسال 
دهمین سال برگزاری جشنواره مد و لباس 
و سومین سال جشــنواره مفهومی لباس 
است که امسال با وجود بیماری کرونا باید 
تمام جوانب را سنجید و بهترین راهکارها را 
برای برگزاری این جشنواره در نظر گرفت 
زیرا کرونا جزیی از زندگی مردم شده است. 
وی افزود: باید به سوی مد پایدار برویم و 
از تمام ظرفیت ها استفاده کنیم و با شعار 

صلح و دوستی لباســی را تولید کنیم که 
نه به محیط زیست و نه به فرد آسیبی وارد 
نکند و خود را به عنوان پایگاه حفظ محیط 

زیست به دنیا معرفی کنیم.
صنعت مد و لباس به عنوان   
یکی از صنایع خلاق فرهنگی

در این بازدید دکتر مینا رضایی، بنیانگذار 
برند مینا آرت نیز با اعــلام اینکه پس از 
سال ها تلاش، تحقیق و تجربه و شکست 
امسال نخستین مرکز توریسم سلامت و 
زیبایی در اصفهان تأســیس شد و اولین 
پروژه عملی آن ایجاد برند »مینا آرت« در 
حوزه مد و لباس خواهد بود، گفت: من به 
عنوان یک بانوی ایرانی وظیفه خود دانستم 
که برای رشد کشورم و فرهنگ ایرانی خود 
قدمی بردارم و این پروژه هم با همین هدف 
آغاز شد. وی ادامه داد: صنعت مد و لباس 
به عنوان یکــی از صنایع خلاق فرهنگی، 
می تواند نقش مهمی در توسعه پایدار کشور 
و ســه محور اصلی آن، یعنــی اقتصادی، 
اجتماعی-فرهنگــی و زیســت محیطی 
داشته باشد. رضایی افزود: این صنعت از 
پول سازترین صنایع جهان به شمار می رود 
و به اشــتغال زایی و رشد اقتصادی کشور 
کمک می کند. به علاوه به عنوان یک هنر 
می تواند نقش مهمی در حفظ اصالت های 

فرهنگی ایران داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه پوشیدن لباس یکی 
از نیازهای اساسی انسان است، ولی وقتی 
با طراحی و مد همراه شود، نیاز انسان به 
زیبایی را نیز پاسخ می گوید، اظهار داشت: 

همان گونه که شــنیده ایم، خدا زیباست 
و زیبایی را دوســت دارد، زیبایی لباس به 
کمک طراحی محقق می شود و می تواند 

با فرهنگ و تمدن ما عمق و اصالت بگیرد.
این طراح مد و فشــن ادامه داد: در هنگام 
طراحی لبــاس، تنها زیبایی نیســت که 
باید مورد توجه باشــد، بلکه نیاز انسان به 
ســلامت نیز باید در تار و پود لباس جان 
بگیرد. لباس هایی که می پوشیم می تواند 
بر سلامت ما و محیط پیرامون ما اثر بگذارد. 
علاوه بر تاثیری کــه نوع جنس و طراحی 
لباس می تواند بر ســلامت داشته باشد، 
سلامت محیط زیســت نیز از این صنعت 

تأثیر می پذیرد.
وی گفت: متاســفانه صنعت مد و لباس، 
یکی از آلوده کننده تریــن صنایع محیط 
زیست است. آلودگی ناشی از کارخانجات 
و فرآیندهای رنگرزی، مــواد مصنوعی و 
زباله های ناشــی از دور انداختن لباس ها 
برخی از مشکلاتی اســت که رشد سریع 
مد بدون توجه به اصول توسعه پایدار پدید 

آورده است.
 نداشتن بیمه و نبود ایمنی در 

محیط کار
رضایی خاطر نشان کرد: از دیگر مشکلات 
این صنعت به ویژه در شرکت های فست 
فشن، می توان به حقوق کم، نداشتن بیمه 
و نبود ایمنی در محیط کار اشــاره کرد. 
بنابرایــن در برنامه ریزی های آتی در این 
حوزه باید سیاســت هایی را برای کاهش 
اثرات سلامتی، اجتماعی و زیست محیطی 
آن اتخاذ کرد تا بتوان از مزیت های غیرقابل 
انکار این صنعت نهایت بهره را ببریم. وی 
ادامه داد: من به عنوان یک بانوی اصفهانی 
می خواهم برند »mina art« هم نام یکی از 
هنرهای اصیل ایرانی را بر اساس برترین 
مدهای روز جهان پایه گــذاری کنم و در 
مسیر صلح و سلامت، از زبان زیبای لباس و 
پوشش هر نوع ملل بهره بگیریم تا در جهت 
حفظ فرهنگ، کارآفرینی، اشتغال زایی، 
ارزآوری و رشــد گردشگری قدم برداریم. 
در نهایت از طریق پیوند حوزه مد با سایر 
هنرهای ایران و کشــورهای عضو اکو، نه 
تنها فرهنگ ایران را به جهان معرفی کنیم، 
بلکه از اشتراکات فرهنگی کشورهای عضو 
اکو به عنوان فرصتی برای تبادل فرهنگی 
و گسترش فرهنگ صلح و دوستی جهانی 

بهره ببریم.
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برنامه های مدیریت شهری اصفهان به مناسبت 
هفته ملی سالمندان و مجموعه اقدامات آن برای 
پیوستن به شبکه جهانی شــهرهای دوستدار 
سالمند در نشستی تشــریح شد. این نشست با 
حضور مسئولان شــهری در عمارت باغ زرشک 
برگزار و در آن بر پیوســتن قریب الوقوع شــهر 
اصفهان به شــبکه جهانی شــهرهای دوستدار 
سالمند و آغاز فاز دوم و اجرایی این طرح تأکید 
شد. در ابتدای این نشست، محمد عیدی، معاون 
شــهردار و رئیس ســازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشی شهرداری اصفهان، پیام قدرت اله نوروزی 

شهردار اصفهان را قرائت کرد.
شهردار اصفهان در این پیام ضمن گرامی داشت 
روز جهانی سالمند آورده بود: »به گمان ما شهر 
دوستدار سالمند شــهری است فرهنگی که در 
خود، سه شاخص زیست پذیری، حیات محوری 
و معناگرایی را در دو ســاحت فضای کالبدی و 
شبکه روابط انسانی شهر بروز و ظهور داده است 
و با توجــه و تکیه بر تمامی اضــلاع و ابعاد هرم 
جمعیت می کوشد توسعه را با شاخص پایداری 
محقق ســازد. به اعتبار این مقدمه، بر این باورم 
که سالمندی بیش و پیش از این که یک واقعیت 
بیولوژیک باشــد، پدیده ای اجتماعی است که 
رویکرد و نحوه مواجهه ما در زیستگاه های شهری 
می تواند آن را تبدیل به فرصتــی برای ارتقای 
سطح خلاقیت فرهنگی، مسئولیت شهروندی و 
مشارکت جویی اجتماعی کند یا تهدیدی که تالی 

آن ناامیدی و گوشه گیری و بی انگیزگی باشد. 
 باید سالمندی را یک ارزش دید

در ادامه، کــوروش محمــدی رئیس 
کمیســیون اجتماعی و محیط زیست شورای 
اســلامی شــهر اصفهان با بیان اینکــه جامعه 
باید به ســالمندی به عنوان یک ارزش در میان 
زنجیره های ارزش خود بنگرد، اظهار داشــت: 
یکی از سیاست های اولویت دار مدیریت شهری 
اصفهــان در چند ســال اخیر توجــه جدی به 
زیرساخت های زیست پذیری، حرکت در مسیر 
توسعه پایدار و ایجاد شهری دوستدار سالمند و 

مناسب برای زیست آن ها بوده است.
سالمندی به ســرعت در ایران و   

جهان در حال گسترش است
نماینده صندوق جمعیت سازمان ملل متحد در 
ایران نیز در ارتباطی زنده با این نشست، گفت: 
آماده آغاز فاز دوم برنامه شهر دوستدار سالمند در 
اصفهان با همکاری شهرداری اصفهان، شورای 
ملی سالمندان ایران و بهزیستی اصفهان هستیم. 
لیلا السائجی جودان بیان کرد: نتایج این همکاری 
طولانی مدت به گوش خیلی از کشورها رسیده 
و تمایل دارند از تجربیات شــهر اصفهان در این 

زمینه استفاده کنند.
مدیرکل بهزیستی اســتان اصفهان نیز در این 
نشست تأکید کرد: اگر دبیرخانه شهر دوستدار 
سالمند در جایی به جز شهرداری اصفهان تشکیل 

می شد امروز انجام چنین اقداماتی میسر نبود.
مرضیه فرشاد اظهار داشت: پس از ثبت رسمی 
اصفهان در شبکه شــهرهای دوستدار سالمند 
ظرف یکی دو مــاه آینده، فاز اجرایــی آن آغاز 
می شــود. وی افزود: رشد سالمندی در اصفهان 
کمی از میانگین کشــوری بالاتر اســت. میزان 
ســالمندی در اســتان اصفهان 10.6 درصد و 
میانگین کشوری 9.2 درصد است که این موضوع 
مسئولیت ما را سنگین تر می کند. حدود سه هزار 
نفر از سالمندان اصفهانی در خانه های سالمندان 
زندگی می کنند و رویکرد فعلی، ایجاد خانه های 
کوچک به جای خانه های سالمندان وسیع است.

 فراهم کردن محیط مناسبی برای 
سالمندان در سند ملی سالمندان

رئیس دبیرخانه شــورای ملی سالمندان کشور 
نیز در ارتباط زنده با این نشست گفت: نگاه ما در 
سند ملی سالمندان این است که محیط مناسبی 
برای سالمندان فراهم کنیم. حسام الدین علامه 
اظهار داشت: خوشبختانه شهر اصفهان به صورت 
عملیاتی وارد حوزه شهر دوستدار سالمند شده، 
در حالی که شــاید شــهرهای زیادی در ایران 
داعیه دار این امر هستند که اقدام عملی کمتری 
در آن ها صورت گرفته اســت. به گفته وی، پنج 
نقطه شــهر اصفهان از جمله محور گردشگری 
آن برای فراهم کردن مختصات شــهر دوستدار 
سالمند انتخاب شده است. در پایان این مراسم 
از مجموعه تولیدات سازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشی شهرداری اصفهان با موضوع سالمندان 
و لوگوی شــهر دوســتدار ســالمند رونمایی 
شد.معاون اجتماعی و مشــارکت های مردمی 
ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
اصفهان نیز در حاشیه این مراسم ضمت تشریح 
برنامه های این ســازمان در هفتــه ملی تکریم 
ســالمندان گفت: »کرونا، فرصتی برای تغییر 
 نگاه به سالمندان«، شــعار روز جهانی سالمند

 است. 
مرتضی رشیدی با بیان اینکه برنامه های هفته 
ملی تکریم سالمندان از 7 تا 13 مهرماه برگزار 
می شــود، درباره برنامه های این سازمان به این 
مناسبت اظهار داشــت: امسال »کرونا، فرصتی 
برای تغییر نگاه به سالمندان« شعار روز جهانی 
سالمند اســت و تلاش کردیم برنامه های خود 
را متناســب با این شــرایط و به صورت مجازی 

برگزار کنیم.

گزارش
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جـامـعـه
Society7 سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان: 

تزریق واکسن فعلا با 
اولویت دارهاست
دریا وفایی/  گروه  جامعه

daryavafaei2009@gmil.com

بعــد از جنجــال واردات واکســن آنفلوآنزا و 
تخصیص آن به نورچشمی ها که البته تکذیب 
هم شد، اما اکنون بسیاری از خانواده های دارای 
بیماران خاص از ایــن داروخانه به آن داروخانه 
و ســازمان هلال احمر به دنبال تهیه واکســن 
هستند. تعدادی از بیماران دارای امراض خاص 
ساکن در اصفهان نیز از جمله متعرضان به عدم 
واکسن آنفلوآنزا هستند، آن ها می پرسند: مگر 
به اصفهان واکسن ندادند که حتی هلال احمر 
هم که می رویم می گویند نداریم. پس سهمیه 
واکسن اصفهان چه شد؟... به دنبال این حواشی 
به سراغ سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
رفتیم تا علت را جویا شویم. آرش نجیمی در این 
باره اعلام کرد: واکسن آنفلوآنزا به اصفهان هم 
داده شــده و جزو آن یک میلیون و پانصدهزار 
دوز واکسنی بود که وارد کشور شد و به صورت 
سهمیه ای در اختیار دانشگاه های علوم پزشکی 
قرار گرفت که در پارت اول 30 هزار دوز واکسن 
به علوم پزشکی اصفهان ارسال شد. وی توضیح 
داد: از این میزان یک مقدار سهم دانشگاه علوم 
پزشکی کاشان و مابقی هم سهم دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان بود. باتوجه به اولویت بندی ها، 
کادربهداشــتی و درمانی که خط مقدم درمان 
هستند، برخی از بیماری های خاص در انجمن ها 
و مراکز درمانی همچنین زنــان بارداری که در 
مراکز بهداشت و درمان پرونده دارند به تدریج 
واکســن را دریافت می کنند. با ایــن گروه ها 
براســاس اولویت برای مراجعه تماس گرفته و 
به صورت رایگان توزیع می شود. این افراد تنها 
گروهی هستند که قرار است واکسن آنفلوآنزای 
رایگان دریافــت کنند. مدیــر روابط عمومی 
دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان در ادامه بیان 
داشت: پس از این گروه ها نوبت به پارت بعدی 
می رسد که ابتدای هفته جاری در اختیار معاونت 
بهداشتی قرار می گیرد. این معاونت سهمی که 
از واکســن ها برای توزیع رایگان در گروه های 
با اولویــت یک دارند را دریافــت می کند. تمام 
دانشگاه های علوم پزشکی نیز تقریبا به همین 
 منوال بوده و بعضی از امراض خاص در اولویت 

هستند. 
سپس در پارت جدید نوبت به توزیع واکسن به 
معاونت غذا و دارو استان ها می رسد. این معاونت 
هم براســاس دســتوالعملی که تهیه می کند 
واکســن را در اختیار داروخانه ها قرار می دهد و 
اعلام می شود که چگونه واکســن را در اختیار 
گروه های اولویت دو و سه با قیمت دولتی قرار 
دهند. نجیمی با بیان اینکه در این پارت هم سایر 
افرادی که گروه های پرخطر هستند می توانند 
برای دریافت واکسن به داروخانه های منتخب 
مراجعه کنند، یادآورشد: البته فعلا هنوز معاونت 
بهداشتی به طور کامل ســهم واکسن خود را 
دریافت نکرده است لذا قطعا مدت زمانی طول 
می کشد تا واکســن در اختیار همه قرار بگیرد. 
وی اضافه کرد: متاسفانه این مدت مردم با اخبار 
ضدونقیضی که شنیده بودند مستاصل شدند در 
حالی که ابتدا واکسن ها محدود بوده و بعضی هم 
مراجعه کردند و داروخانه گفته واکسن نیست و 
مردم هم فکر کردند برای افراد خاصی واکسن ها 
استفاده می شود که قطعا این گونه نبود و به هیچ 
وجه واکســنی خارج از پروسه ای که گفتیم نه 

توزیع شد و نه خواهد شد.
سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در ادامه 
با تاکید براینکه همه مردم نیاز به تزریق واکسن 
آنفلوآنزا ندارند، اظهار داشــت: متاسفانه عموم 
مردم بر این باورند که همه گروه ها به واکسن نیاز 
دارند در صورتی که باید اجازه بدهند گروه های 
دارای اولویت واکسن را دریافت کنند. به نظر من 
گروه هایی که اولویت ندارند اصلا نیازی نیست 

که واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند. 
همچنیــن از نجیمی تاریخ توزیع واکســن در 
اصفهان را جویا شدیم که پاسخ داد: پیش بینی 
می کنیم تا پایان مهرماه واکسن با حجم فراوان 
توزیع و آبان ماه دسترسی بسیار زیادتر خواهد 
بود. وی افــزود: بهترین زمان تزریق واکســن 
آنفلوآنزا مهرماه است اما تزریق در سایر ماه ها هم 
توصیه شده است. مدیرروابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان همچنین خاطر نشان کرد: 
به محض اینکه تعداد مورد نیاز واکسن به دست 
معاونت بهداشتی برسد با گروه های اولویت دار 
خصوصا کودکان دارای نقص ایمنی و بچه های 
هموفیلی و تالاسمی برای دریافت واکسن تماس 
گرفته می شود. ســایر گروه های پرخطر مثل 
دیابتی ها، فشــارخونی ها و قلبی عروقی ها نیز 

اولویت دوم هستند.

گزارش

وضعیت حمل ونقل عمومی پایتخت از مرز هشدار گذشتتوضیحات در مورد کلیپی در حاشیه اجرای طرح رعد
ایسنا: دادستان تهران در خصوص انتشار کلیپی که در حاشیه مرحله سی وهشتم طرح رعد پلیس آگاهی در فضای مجازی منتشر 
شــده بود، توضیحاتی ارایه کرد. علی القاصی مهر گفت: در مورد ســارقانی که آن خانم را مورد ربایش و اموالش را سرقت کرده بودند، 
احدی از متهمین بلافاصله در صحنه جرم دستگیر و  قرار بازداشت موقت توسط بازپرس جهت ادامه تحقیقات در اختیار پلیس آگاهی 
تهران قرار گرفت. دو نفر از سارقان همدست وی نیز شناسایی  و دستور دستگیری آن ها هم صادر شده و دادستانی بر سرعت عمل در 
دستگیری این افراد تبهکار به پلیس تهران تاکید ویژه کرده است که اقدامات در جهت دستگیری آن ها مستمراً تحت رصد و پیگیری 
 دادستانی تهران قرار دارد. خط قرمز ما امنیت و آســایش مردم است و دستگاه قضایی هیچ ملاحظه ای در برخورد و مجازات مرتکبان 

نخواهد داشت.

شهر خبر: رئیس شورای شــهر تهران درمورد حال ناخوش سیســتم حمل ونقل عمومی در تهران، گفت: حدود دو سال است که از 
وضعیت هشــدار در مورد سیســتم حمل ونقل عمومی تهران عبور کردیم و همان زمان هشــدارهای لازم را به مسئولان دادیم و در 
رسانه ها اعلام کردیم. محسن هاشمی با بیان اینکه واقعیت این است که سیستم حمل ونقل عمومی تهران در آستانه فروپاشی است، 
چراکه ده سال است ناوگان اتوبوسرانی تهران، نوسازی نشــده و در حال حاضر بیش از ۸0 درصد اتوبوس های تهران فرسوده شده و با 
کمبود ۵0 درصدی هم مواجه هستیم، یعنی به جای 9000 دستگاه اتوبوس در حدود ۵۵00 دستگاه اتوبوس فعال داریم. وی گفت: 
 در مترو این کمبودها بیشتر احساس می شود، چرا که ســه خط مترو در سال های اخیر افتتاح شــده اما واگن و تجهیزات آن تامین

 نشده است.

خانوادهسلامتخبر ویژه
معاون رئیس جمهوری در نشست سازمان ملل مطرح کرد:
نیاز جهان به افق گشایی در مسیر حمایت از 

حقوق زنان 

متخصص بیماری های عفونی اظهار کرد:
تفاوت های آنفلوآنزا و کرونا و چند توصیه  برای 

فصل پاییز

دبیر اجرایی فراکسیون سالمندان مجلس:
 بیمه مراقبت از سالمندان 

باید قانونی شود
ایلنا: معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده بر ضرورت مبارزه 
با نابرابری و نژادپرستی تاکید کرد و گفت: این مسئله اکنون به یک 
عنوان یک معضل در غرب ظهور یافته است. معصومه ابتکار در نشست 
عالی رتبه مجمع عمومی ســازمان ملل متحد که با موضوع برابری 
جنسیتی و توانمندســازی زنان و دختران برگزار شد، افزود: جهان 
برای تحقق عدالت، ارزش های انســانی و حمایت از حقوق زنان به 
تغییر رویکرد و افق گشایی نیاز دارد. وی با بیان اینکه 2۵ سال پس 
از کنفرانس پکن، جهان در مناطق مشــابه پیشرفت کرده اند اما در 
ابعاد دیگر، ما همچنان چالش های زیادی را در پیش رو داریم، ادامه 
داد: من سرپرست هیئت کارشناسی کشورم در چهارمین کنفرانس 
جهانی بودم و دیدم که چگونه زنان کشورها برای بهبود ویژگی های 
خاص چارچوب می کوشــیدند. معاون رئیس جمهوری در امور زنان 
و خانواده، اضافه کرد:  ما در بســیاری از این مناطق موفق نشده ایم 
و در مناطقی چون جنگ، فقر و بیماری پســرفت داشته ایم. مبارزه 
با نابرابری و نژادپرســتی ادامه دارد و به عنوان یک معضل اصلی در 
نیمکره غربی ظاهر شده است. جهان برای انعکاس عدالت، ارزش های 
انسانی و حمایت از حقوق زنان به تغییر فضای فکری نیاز دارد. ابتکار 
با تاکید بر اینکه پس از چهار دهه از استقرار جمهوری اسلامی ایران، 
ما هنوز چالش های زیادی داریم هر چند که در بسیاری از زمینه ها 
همچون آموزش و بهداشت، پیشرفت چشمگیری داشته ایم و امید به 
زندگی برای زنان 2۵ سال افزایش یافته است. وی تاکید کرد: ملت ما 
در برابر ابرقدرت ها مقاومت کرده است و با افتخار و استقلال می ایستد 
و در تفکر توسعه یافته در داخل کشور خود پیشرفت می کند. معاون 
رئیس جمهــوری در امور زنان و خانــواده با یــادآوری اینکه دولت 
رئیس جمهوری روحانی گام های بزرگی برای پیشرفت زنان و خانواده 
در ایران برداشته اســت، گفت: از طریق یک فرایند بین بخشی، ما 

شاخص های ملی را برای عدالت جنسیتی توسعه دادیم.

سلامت نیوز: یک متخصص بیماری های عفونی با اشاره به شیوع انواع 
ویروس های تنفسی در فصول سرد سال و نگرانی های موجود در ارتباط با 
همزمانی آن با پاندمی کرونا، بر ضرورت شناسایی نوع ویروس در ابتدای 
بیماری برای تشخیص صحیح و درمان مؤثر تاکید و توصیه هایی برای 
پیشگیری از بروز بیماری های تنفسی در پاییز ارایه کرد. افشین محمد 
علیزاده با اشاره به بروز انواع  ویروس های تنفسی در فصل سرما، اظهار 
کرد: این ویروس ها شامل آنفلوآنزا، پارا آنفلوانزا، رینو ویروس، RSV، کرونا 
ویروس است. گونه های نادرتری مانند آدنوویروس و کوکساکی ویروس 
هم هســتند که می توانند به صورت نادر بیماری های تنفسی را ایجاد 
کنند.این پزشک متخصص با بیان شــباهت  علائم بیماری در آنفلوآنزا، 
ســرماخوردگی و کووید19، گفت: آنفلوآنزا دو فاز دارد که در فاز اول با 
یک شروع حاد، تب بالا، بدن درد، گلودرد، کوفتگی، سرفه های خشک، 
سر درد و درد پشت کره چشم همراه است و بعد از دو الی سه روز فاز دوم 
شروع می شود که فاز تنفسی اســت و البته برجسته تر است. وی درباره 
سرماخوردگی گفت: سرماخوردگی ها شروع ناگهانی ندارند و تدریجی 
است، معمولا با تب خیلی بالا همراه نیست، معمولا آبریزش بینی و احتقان 
گلو وجود دارد، سرفه شایع نیست و اگر سرفه اتفاق افتد سرفه ها خلط دار 
خواهد بود. وی افزود: معمولا آنفلوآنزا فرد را طوری درگیر می کند که توان 
انجام فعالیت روزانه را از او می گیرد، اما فرد سرماخورده چون احساس بدن 
درد و کوفتگی زیادی ندارد می تواند به فعالیت روزانه اش بپردازد و همین 

مسئله نشانه افتراق سرماخوردگی از آنفلوآنزاست.
علیزاده با اشاره به ســیر بروز کووید 19 و علائم آن گفت: کرونا برخلاف 
آنفلوآنزا شــروع ملایم تر و ســاده تری دارد که به صورت  تب مختصر، 
بدن درد و کوفتگی، ضعف عمومی مشــاهده می شــود و ممکن است 
اختلال حس بویایی و چشــایی نیز وجود داشته باشد و با گذشت زمان 
 درگیری ریوی جدی شــود که گاهی به بســتری در بیمارستان ختم

 می شود.

باشگاه خبرنگاران جوان: دبیر اجرایی فراکسیون سالمندان مجلس 
شورای اسلامی، با اشاره به راه اندازی فراکسیون سالمندان مجلس، اظهار 
کرد: این فراکسیون مانند بسیاری از فراکســیون هایی که در مجلس 
وجود دارد نیاز بود چراکه موضوع ســالمندان یک موضوع چند بعدی 
است و اکثر دستگاه های اجرایی در این خصوص فعالیت های مختلفی 
دارند. سلمان نژاد با اشاره به اینکه این فراکسیون ایجاد شد تا به صورت 
مستقل با دستگاه های خارج از مجلس در این حوزه فعالیت کنند، افزود: 
قوانین در خصوص سالمندان کم است، سهم سالمندان در جمعیت کل 
کشور 10 درصد است که رقم کمی هم نیست و ناهماهنگی موجود در 
بین دستگاه ها با راه اندازی این فراکســیون حل خواهد شد. همچنین 
ســالمندان تا امروز متولی خاصی نداشــتند. وی بیان کرد: سندملی 
سالمندان ایجاد و امسال این سند به تمامی دستگاه ها ابلاغ شد که برای 
اجرای این سند نیاز به قوانین جدیدی است و مجلس با قانون گذاری در 
این خصوص می تواند دستگاه های اجرایی را برای انجام وظایفشان که 
در این سند تعریف شده، مجاب کند. سلمان نژاد با اشاره به اینکه کشور 
ما کشور جوانی است، گفت: با پدیده سالمندی به تازگی روبه رو شده ایم 
بر خلاف کشور های توسعه یافته که یک تا 1.۵ قرن با این موضوع درگیر 
هستند ما به تازگی درگیر شــده ایم اگر دقت کافی در این مورد داشته 
باشــیم می توانیم در بحث درآمدی، سلامت، معیشــت و... سالمندان 
رســیدگی کنیم. دبیر اجرایی فراکسیون ســالمندان مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه متاســفانه در ایران بیمه مراقبت از سالمندان 
نداریم، ادامه داد: این بیمه برای این کار مهم اســت هنگامی که فردی 
پدر سالمندی دارد که نیازمند فیزیوتراپی است و اگر فیزیوتراپ به خانه 
آمد بیمه مراقبتی این هزینه را پرداخت می کند یا ما سالمندان تنهایی 
داریم که توانایی پخت غذا ندارند اگر بیمه مراقبتی داشــته باشند یک 
فرد بدون دریافت هزینه و تحت پوشش بیمه این کار را برای سالمندان 

می تواند انجام دهد.


